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Protokó  przyjety 28 sierpnia 2012r. 
PROTOKÓ  

 
z IV posiedzenia Zespo u doradczego do wypracowania koncepcji wykorzystania na cele 

miejskie willi Jókawa w dniu 10 sierpnia 2012r. 
 

 
Obecni  – wed ug listy obecno ci (Za cznik nr 1) 
 
 
1.  Porz dek obrad: 
 
1) Omówienie opinii Towarzystwa Przyjació  Miasta-Ogrodu Podkowy Le nej dotycz cej 

mo liwych sposobów zagospodarowania willi Jókawa na cele publiczne, przedstawionej 
przez Pani  Joann  Walc w dniu 31 lipca br. 

 
2) Przyj cie protoko u II z dnia 18 lipca i protoko u III z dnia 31 lipca posiedzenia Zespo u. 
 
 
2.  Tre  ustale  wraz ze stanowiskiem Zespo u 
 
Przewodnicz ca Zespo u, Pani Anna Dobrzy ska-Foss, ze wzgl du na przybycie licznej 
grupy mieszka ców Podkowy Le nej, ustali a rozpocz cie posiedzenia od omówienia dwóch 
zg oszonych propozycji zagospodarowania willi Jókawa.  
 
Cz onek Zespo u, Pani Dorota Wac awek przedstawi a projekt utworzenia „Centrum Historii, 
Turystyki i Informacji Miasta-Ogrodu Podkowy Le nej” opracowany przez: Stowarzyszenie 
Nova Podkova, Oddzia  Ligi Ochrony Przyrody w Podkowie Le nej oraz Komitet Obrony 
Willi Jókawa, który zosta  zg oszony na II posiedzeniu Zespo u w dniu 18 lipca br. 
 
Pani A. Dobrzy ska-Foss dokona a prezentacji drugiej propozycji opracowanej przez 
Towarzystwo Przyjació  Miasta-Ogrodu Podkowy Le nej, która zosta a przekazana cz onkom 
na III posiedzeniu Zespo u w dniu 31 lipca br. Pani A. Dobrzy ska-Foss swoj  wypowied  
rozpocz a od analizy ogólnej sytuacji i przyj tych przez TPMOPL za , w tym ch ci 
zachowania willi Jókawa w zasobach miejskich i wykorzystania jej na cele publiczne. 
Przedstawi a ogóln  sytuacj  ekonomiczn  miasta, która wg niej nie daje nadziei na 
przeprowadzenie nowej inwestycji na cele kulturalne oraz na jej dalsze utrzymanie. 
W tej sytuacji TPMOPL zaproponowa o adaptacj  willi Jókawa na Miejsk  Bibliotek  
Publiczn  z rozszerzonym programem u ytkowym o centrum aktywno ci lokalnej, przy 
wykorzystaniu funduszy zewn trznych z Programu Kultura Plus - Priorytet Biblioteka Plus - 
Infrastruktura Bibliotek. Projekt ten nie wymaga zmiany Planu Zagospodarowania. 
 
Wywi za a si  burzliwa dyskusja na temat pomys u przeniesienia biblioteki do willi Jókawa. 
 
Cz onek Zespo u, Pani El bieta Ozimek poruszy a nast puj ce zagadnienia dot.: 

 braku ekspertyzy potwierdzaj cej mo liwo  adaptacji willi Jókawa na bibliotek , 
 przedstawienia zasad prawnych oraz sensu przeniesienia biblioteki z obecnego 

budynku murowanego do budynku drewnianego, 
 uzyskania akceptacji mieszka ców Podkowy Le nej dla tego pomys u np. w formie 

referendum. 
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Mieszkaniec Podkowy Le nej, Pan Józef Kolinek podkre li  potrzeb  zachowania willi 
Jókawa w zasobach miejskich, lecz sam projekt przeniesienia tam biblioteki okre li  jako 
„nieszcz liwy”.  
Pan J. Kolinek przestawi  pomys  utworzenia w willi Jókawa Europejskiego Centrum Miast 
Ogrodów, które obs ugiwa o by trzy miasta – Brwinów, Milanówek oraz Podkow  Le . 
Koszty finansowe utworzenia oraz utrzymania Centrum zosta y by rozdzielone na trzy 
jednostki, ponadto istnieje mo liwo  pozyskania du ego dofinansowania tego projektu  
z grantów europejskich (do 85% kosztów kwalifikowanych). Najbli szy termin sk adania 
wniosków przewidziany jest do 15 pa dziernika br. 
Poniewa  termin sk adania pomys ów zagospodarowania willi Jókawa na rzecz miasta 
zako czy  si  31 lipca br., Pan J. Kolinek poprosi  o mo liwo  przed enia Zespo owi 

asnego projektu w innym terminie. 
 
Cz onek Zespo u, Pan Maciej Foks stwierdzi , e je eli dobrze rozumie, intencj  
wnioskodawcy projektu za zmian  lokalizacji biblioteki przemawia czynnik ekonomiczny, ale 
w jego opinii najwa niejsze jest zdanie mieszka ców, które nale y pozna  np. przez 
przeprowadzenie ankiety. Ponadto nale y uzyska  opini  Dyrektor Biblioteki Pani Doroty 
Skotnickiej odno nie powy szej propozycji.  
 
Pani A. Dobrzy ska-Foss poinformowa a zebranych, e spotkanie zespo u z Pani   
D. Skotnick  b dzie mo liwe po 20 sierpnia br. 
 
Mieszkaniec Podkowy Le nej, Pan Oskar Koszutski przypomnia , e pomys  zabrania 
biblioteki z willi Echo powsta  ok. 20 lat temu i wcze niej lub pó niej jeszcze powróci, 
chocia by ze wzgl du na ograniczone mo liwo ci lokalowe w willi Echo dla powi kszenia 
si  zbiorów bibliotecznych. 
 
Mieszkaniec Podkowy Le nej, Pan Ryszard Hajnosz stwierdzi , e przeniesienie biblioteki 
celem ratowania „pseudo zabytkowej” willi Jókawa (przy wykorzystaniu willi Echo, jako 
ród o finansowania tego projektu) doprowadzi do zniszczenia biblioteki na d szy czas. Pan 

R. Hajnosz mówi  o „sprzeda y biblioteki i wyremontowaniu Jókawa za te pieni dze”. 
 
Z tez  „o sprzeda y biblioteki” i „jej zniszczeniu” poprzez przeniesienie jej zbiorów 
z pomieszcze  willi Echo do odrestaurowanej willi Jókawa nie zgodzi a si  mieszkanka  
Pani M. Gessner, która stwierdzi a, e biblioteka jest jednostk  bud etow  finansowan  przez 
samorz d z bud etu miasta niezale nie od tego, gdzie si  znajduje, a roczna dotacja wynosi 
350 tys. z . 
 
Tak e Przewodnicz ca Zespo u, Pani A. Dobrzy ska-Foss podkre li a, e nikt nie ma takiego 
zamiaru czy pomys u na zniszczenie biblioteki, bo mog a by by  przeniesiona do Jókawy 
dopiero po zako czeniu remontu.    
 
 
Mieszkaniec Podkowy Le nej, Pan Marek Janowski, okre li  projekt przeniesienia biblioteki 
do willi Jókawa jako „za du  kombinacj ”, która nie powinna by  w ogóle rozpatrywana, bo 
biblioteka nie wymaga nowego miejsca.  Doda , e pomys  m.in. wykorzystania willi Jókawa 
przez organizacje pozarz dowe powinien bazowa  na pozyskaniu rodków przez te 
organizacje. 
 



 3 

 
W toku dalszej dyskusji poruszone zosta y nast puj ce zagadnienia: 

 wykorzystanie willi Echo jako ród o finansowania budowy nowego domu 
komunalnego – dyskusja wywo ana na podstawie zg oszonej propozycji przez 
TPMOPL oraz zaprezentowanych na pierwszym posiedzeniu Zespo u przez Cz onka 
Zespo u Pana Jacka Wojnarowskiego rezultatów dyskusji przeprowadzonej na 
zebraniu organizacji; 

 nadmierne zaanga owanie bud etu miasta w dzia alno  Pa acyku Kasyno 
w odniesieniu do pozyskiwanych rodków z samodzielnej dzia alno ci jednostki, 

 brak woli utrzymania willi Jókawa w zasobach miejskich przez Urz d Miasta. 
 

Pan J. Wojnarowski, odnosz c si  do obaw wyra onych przez przyby ych czytelników,  
stwierdzi , e propozycja Towarzystwa stanowi  prób  pogodzenia mo liwo ci finansowych 
miasta, woli Rady Miasta zachowania obiektu  i zaspokojenia ró norodnych potrzeb 
mieszka ców. Przypomnia  tak e, e  „prowadzenie biblioteki jest obligatoryjnym zadaniem 

asnym gminy”, a wi c ka da gmina w Polsce ma obowi zek prowadzi  bibliotek  
publiczn .  
W zwi zku z tym bibliotece nic nie grozi, nie mo na jej likwidowa , bo wojewoda uchyli by 
tak  uchwa  w trybie nadzorczym. Przeniesienie ksi gozbioru do Jókawy nie jest 
„niszczeniem biblioteki”, ale dzia aniem na rzecz polepszenia warunków jej dzia alno ci.  

 
Cz onek Zespo u Pani Ewa Ja kowiak-Leszczy ska stwierdzi a, e na tym etapie nale y 
zako czy  dyskusje Zespo u. Pani E. Ja kowiak-Leszczy ska zasugerowa a, aby w przysz ym 
roku rozpocz  prac  na docelowym projektem adaptacji willi Jókawa. Zaproponowa a 
przed enie do Rady Miasta wniosku o wyasygnowanie z bud etu miasta rodków na 
wykonanie: 

 aktualnej inwentaryzacji, 
 ekspertyzy stanu technicznego budynku, 
 zmiany zapisów w Planie Zagospodarowania. 

 
Zg oszon  propozycj  popar  Cz onek Zespo u Pan Stefan towski, który stwierdzi , e 
willi Jókawa powinna zosta  przywrócona funkcja pensjonatu. W dalszej wypowiedzi  
Pan S. towski wyrazi  opini , e ten obiekt nie nadaje si  na bibliotek  miejsk  poniewa  
jest drewniany ( atwopalny), ma niewielkie pomieszczenia oraz du o okien. 
 
Mieszka cy miasta Pan Andrzej Tyszko i Pan Marek Potka ski poparli propozycj   
Pani E. Ja kowiak-Leszczy ska oraz Pana S. towskiego. 
 
Mieszkaniec Pan Dariusz Perka wyrazi  swoj  dezaprobat , e UM przez kilka lat nie podj  
próby wypracowania jakiegokolwiek projektu zagospodarowania willi Jókawa, natomiast 
grupa przypadkowo zebranych osób w krótkim czasie zaprezentowa a trzy pomys y. W tym 
kontek cie pora aj ca jest nieudolno  i opiesza  UM. 
 
 
Po zako czeniu dyskusji Przewodnicz ca A. Dobrzy ska-Foss zaproponowa a przygotowanie 
na najbli sze spotkanie  propozycji ko cowego stanowiska Zespo u dla Rady Miasta, 
zawieraj cego omówienie wszystkich zaprezentowanych pomys ów wraz  
z wnioskiem o zabezpieczenie w bud ecie miasta na rok 2013 rodków na wykonanie 
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aktualnej inwentaryzacji oraz ekspertyzy stanu technicznego budynku. Jednocze nie zwróci a 
si  do Pana J. Kolinka o przedstawienie w mo liwie krótkim terminie pisemnego wniosku 
w sprawie utworzenia Europejskiego Centrum Miast Ogrodów. 
 
Przewodnicz ca Zespo u podda a pod g osowanie powy szy wniosek, który zosta  przyj ty 
przez aklamacj , rozbie ne natomiast pozosta y stanowiska w sprawie zasadno ci 
kontynuowania dzia alno ci Zespo u wobec braku uzgodnionego stanowiska co do propozycji 
zagospodarowania willi Jókawa. 
 
Przewodnicz ca Zespo u, Pani A. Dobrzy ska-Foss zwróci a si  do przedstawicieli Komitetu 
Obrony Willi Jókawa, Stowarzyszenia Nova Podkova  i Oddzia u Ligi Ochrony Przyrody  o 
podj cie decyzji, czy podtrzymuj  prezentowane wcze nie stanowisko wykonania aktualnej 
opinii technicznej, na w asny koszt sugeruj c aby zosta a to wykonane jednocze nie z  
ekspertyz  wykonywan  na zlecenie UM.  
Pani D. Wac awek zobowi za a si  do przekazania Pani Przewodnicz cej pisemnej 
odpowiedzi. 
 
Z uwagi na pó  por  Przewodnicz ca Zespo u, podda a pod g osowanie przeniesienie 
przyj cia protoko u z II i III posiedzenia Zespo u na nast pne spotkanie. Wniosek zosta  
przyj ty wi kszo ci  g osów (sze ciu) przy jednym g osie wstrzymuj cym. 
 
Termin nast pnego spotkania jest przewidziany po 20 sierpnia i zostanie przekazany 
cz onkom Zespo u i mieszka com. 
 
W ko cowej cz ci spotkania (sal  opu cili  mieszka cy), Przewodnicz ca Zespo u  
Pani A. Dobrzy ska-Foss zwróci a si  do Cz onka Zespo u Pani D. Wac awek o wyja nienie 
sugestii zawartych w jej mailu z 9 sierpnia, w którym prosi Pani  Przewodnicz   
o przekazanie zaleg ych informacji do których zobowi za a si  na poprzednich posiedzeniach 
Zespo u. 
Pani D. Wac awek przypomnia a Pani A. Dobrzy skiej-Foss, e do chwili obecnej nie 
poinformowa a o wysoko ci polisy ubezpieczeniowej willi Jókawa oraz  w dostarczanych 
dokumentach z UM brak jest operatu szacunkowego, w którym okre lono ostatni  warto  
posesji prezentowan  przez pracownika UM na kwietniowym posiedzeniu Komisji dot. willi 
Jókawa. Pani Przewodnicz ca zakwestionowa a (z adnotacj  w Protokole z posiedzenia)  
potrzeb  pozyskania takich informacji przez cz onków Zespo u. Po dyskusji udzieli a 
odpowiedzi jedynie odno nie wysoko ci polisy ubezpieczeniowej.  
Przedstawiony przez Pani  D. Wac awek argument, e operat szacunkowy jest podstawowym 
dokumentem na podstawie, którego mo na okre li  mo liwo  pozyskania rodków z tytu u 
kredytu lub jako ród o finansowe nie zosta  przyj ty przez Pani  Przewodnicz .  
W zaistnia ej sytuacji zdaniem Pani D. Wac awek w tpliwe jest istnienie powy szego 
dokumentu, na który powo ywa  si   Pracownik UM podaj c warto  posesji  
 
 
Protoko owa a Dorota Wac awek 
 
 


